ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΕΠΙΘΕΤΩΝ

Οι βαθμοί των επιθετων είναι τρεις. 


Θετικός: δηλώνει μια απλή ιδιότητα. 


Π.χ 
ο δίκαιος ανήρ

Συγκριτικός: φανερώνει μια ιδιότητα σε μεγαλύτερο βαθμό σε σύγκριση προς κάτι άλλο.

Π.χ
ειμί δικαιότερος του Σωκράτους

Υπερθετικός: φανερώνει μια ιδιότητα στο μέγιστο βαθμό.


Α) Απόλυτο: 
π.χ 
ουτος εστί δικαιότατος


Β) Σχετικό:
π.χ
Αριστείδης    ην   δικαιότατος   πάντων των Αθηναίων

ΤΑ  ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ  ΣΧΗΜΑΤΙΖΟΝΤΑΙ  ΜΟΝΟΛΕΚΤΙΚΑ  ΚΑΙ  ΠΕΡΙΦΡΑΣΤΙΚΑ
ΟΜΑΛΑ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ

ΔΕΥΤΕΡΟΚΛΙΤΑ ΕΠΙΘΕΤΑ


Οι καταλήξεις είναι 
ότερος / ότατος


ώτερος / ώτατος





οτέρα /  οτάτη



ωτέρα /  ωτάτη





ότερον / ότατον


ώτερον / ώτατον

1) Όταν η παραλήγουσα είναι φύσει  βραχεία βάζουμε την κατάληξη 
ώτερος / ώτατος

Π.χ
Σοφός

σοφώτερος

σοφώτατος


Σοφή

σοφωτέρα

σοφωτάτη





Σοφόν

σοφώτερον

σοφώτατον
2) Όταν η παραλήγουσα είναι φύσει  μακρά βάζουμε την κατάληξη
ότερος / ότατος

Π.χ
Πτωχός
πτωχότερος

πτωχότατος


Πτωχή

πτωχοτέρα

πτωχοτάτη





Πτωχόν
πτωχότερον

πτωχότατον
Sos ! ! !
3) Όταν η παραλήγουσα είναι φύσει  βραχεία  αλλά ακολουθούν 2 ή 3  συνεχόμενα σύμφωνα ή ένα διπλό τότε μετατρέπεται σε θέσει μακρά και βάζουμε παλι την κατάληξη
ότερος / ότατος

π.χ
οι λέξεις 
θερμός

ένδοξος



Θερμός
θερμότερος

θερμότατος


Θερμή

θερμοτέρα

θερμοτάτη





Θερμόν
θερμότερον

θερμότατον
ΜΕ ΤΑ ΔΙΧΡΟΝΑ ΦΩΝΗΕΝΤΑ ΤΙ ΚΑΝΟΥΜΕ;
Όσα επίθετα τελειώνουν σε 



η παραλήγουσα είναι βραχεία και παίρνουν κατάληξη

Α)
-ιος
-ικος
-ιμος
-ινος





Β)
-ακος
-αλος
-αμος
-ανος
-ατος




ώτερος / ώτατος
Γ)
-αρος
-υρος
-υκος

π.χ
λογικός

λογικώτερος

λογικώτατος

μαλθακός

μαλθακώτερος

μαλθακώτατος

δυνατός

δυνατώτερος

δυνατώτατος
ΕΞΑΙΡΕΣΗ
Τα επίθετα
φλύαρος , ισχυρός , ψιλός , ανιαρός
 , πράος , λιτός , κενός. ξένος , στενός
Και όσα έχουν δεύτερο συνθετικό τις λέξεις
 λύπη , κίνδυνος , ψυχή , θυμός, κύρος, νίκη, τιμή
η παραλήγουσα είναι μακρά και παίρνουν κατάληξη


ότερος / ότατος
π.χ
ισχυρός

ισχυρότερος

ισχυρότατος

εύψυχος

ευψυχότερος

ευψυχότατος

επικίνδυνος

επικινδυνότερος
επικινδυνότατος

ΟΜΑΛΑ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ

ΤΡΙΤΟΚΛΙΤΑ ΕΠΙΘΕΤΑ
Οι καταλήξεις είναι 
έστερος / έστατος
ίστερος / ίστατος
ούστερος / ούστατος
αίτερος / αίτατος
ύτερος / ύτατος

εστέρα /  εστάτη
ιστέρα /  ιστάτη
ουστέρα /  ουστάτη
αιτέρα /  αιτάτη
υτέρα /  υτάτη

έστερον / έστατον
ίστερον / ίστατον
ούστερον / ούστατον
αίτερον / αίτατον
ύτερον / ύτατον
π.χ
σώφρων


σώφρων έστερος


σώφρων έστατος
ευδαίμων


ευδαίμων έστερος


ευδαίμων έστατος
αληθής



αληθ έστερος



αληθ έστατος
άχαρις



άχαρ ίστερος



άχαρ ίστατος

άρπαξ



άρπαγ ίστερος



άρπαγ ίστατος


βλάξ



βλάκ ίστερος



βλάκ ίστατος
κλέπτης


κλέπτ ίστερος



κλέπτ ίστατος
απλους



απλ ούστερος



απλ ούστατος
εύνους



εύν ούστερος



εύν ούστατος
ίσος



ίσ αίτερος



ίσ αίτατος
πλήσιος


πλήσι αίτερος



πλήσι αίτατος
βαρύς



βαρ ύτερος



βαρ ύτατος
οξύς



οξ ύτερος



οξ ύτατος
μέλας



μελάντερος



μελάντατος
ΩΣΤΟΣΟ ΕΧΟΥΜΕ ΚΑΙ ΠΕΡΙΦΡΑΣΤΙΚΟ ΣΧΗΜΑΤΙΣΜΟ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΩΝ ΟΠΩΣ ΚΑΙ ΣΤΑ 

ΝΕΑ ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΜΕ ΤΙΣ ΛΕΞΕΙΣ 
ΜΑΛΛΟΝ
-
ΜΑΛΙΣΤΑ
Π.χ
Ν.Ε
μικρός



πιο μικρός



ο πιο μικρός


Α.Ε.
επιμελής


μαλλον  επιμελής


μάλιστα επιμελής

ΜΕ ΤΙΣ ΛΕΞΕΙΣ 
ΜΑΛΛΟΝ
-
ΜΑΛΙΣΤΑ


ΣΧΗΜΑΤΙΖΟΥΜΕ ΚΑΙ ΤΑ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΤΩΝ ΜΕΤΟΧΩΝ
Π.χ

δυνάμενος


μαλλον δυνάμενος


μάλιστα δυνάμενος



Ωφελών


μαλλον ωφελών


μάλιστα ωφελών

ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΕΠΙΡΡΗΜΑΤΩΝ

Τα επιρρήματα στα Αρχαία Ελληνικά σχηματίζουν τον 

· θετικό βαθμό σε  -ως
· συγκριτικό βαθμό από την αιτιατική ενικού του ουδετέρου
· υπερθετικό βαθμό από την αιτιατική πληθυντικού του ουδετέρου
(δίκαιος)

δικαίως

δικαιότερον

δικαιότατα

(αληθής)

αληθώς

αληθέστερον

αληθέστατα

(Σώφρων)

σωφρόνως

σωφρονέστερον
σωφρονέστατα

(ηδύς)


ηδέως


ήδιον


ήδιστα

(Καλός)

καλως


κάλλιον

κάλλιστα

ΑΝΩΜΑΛΑ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ




Μάλα (πολύ)

μαλλον


μάλιστα




Άνω


ανωτέρω

ανωτάτω




Κάτω


κατωτέρω

κατωτάτω




Ευ


αμεινον

άριστα







Βελτίον

βέλτιστα 
